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Procurorul general se plânge de un deficit mare de personal la parchete; gradul de

ocupare a scazut la un minim istoric de 69%

Procurorul general Alex Florenta a anuntat miercuri ca  parchetele înregistreaza un minim istoric de 69%

în ceea ce priveste  gradul de ocupare a schemei de personal, numai anul trecut iesind la  pensie 165 de

procurori, în contextul modificarilor legislative si  discutiilor din spatiul public privind salarizarea

personalului din  justitie.

"În ceea ce priveste resursele umane, anul 2023 a fost caracterizat de  acutizarea deficitului de personal, astfel ca

s-a ajuns ca, la finalul  2023, gradul de ocupare a schemei de procurori la nivelul Ministerului  Public sa scada la

un minim istoric de 69,22%. Se remarca, totodata, o  acutizare a acestei situatii si la nivelul unor parchete

superioare, cu  competente directe în investigarea unor infractiuni grave (omor,  evaziune fiscala, spalare de bani,

coruptie). De remarcat, sub acest  aspect, ca în prezent doar 10 unitati de parchet dintr-un total de 235 

functioneaza cu schema de procurori completa. Situatia se prezinta  similar si în ceea ce priveste functiile de

conducere unde, dintr-un  total de 655 de functii la nivelul Ministerului Public (inclusiv DNA si  DIICOT), la

finalul anului 2023, un numar de 370 de functii erau  vacante, ceea ce reprezinta un procent de 56%", a declarat

Alex  Florenta, în discursul de prezentare a raportului de activitate al  Ministerului Public pe anul 2023.

El a subliniat ca o situatie aparte a reprezentat-o si gradul de ocupare  a posturilor de procuror la nivelul

Parchetului de pe lânga Înalta  Curte de Casatie si Justitie, care a ajuns în cursul anului 2023 la un  procent de

39,58%, pe fondul mai multor cauze: pe de o parte,  modificarile legislative care au generat pensionari masive, iar

pe de  alta parte, lipsa motivatiei procurorilor de a accesa oportunitatile de  promovare sau transfer.

În ceea ce priveste motivele care au dus la aceasta situatie, Florenta a enumerat mai multi factori:

*factori extrinseci sistemului judiciar, dintre care se evidentiaza:  modificarile legislative efectuate sau preconizat

a fi efectuate,  discutiile purtate în spatiul public cu privire la salarizarea  personalului din justitie si la modificarea

conditiilor de pensionare;  bugetul parchetelor si eforturile inter-institutionale considerabile  pentru asigurarea

resurselor materiale necesare bunei functionari a  Ministerului Public.

*factori intrinseci sistemului judiciar: pensionarile ridicate, care au  avut loc pe fondul modificarilor legislative

preconizate vizând  conditiile de pensionare ale magistratilor.

Astfel, în cursul anului 2023. si-au încetat activitatea prin pensionare 165 de procurori.

*admiterea de catre Sectia pentru judecatori a Consiliului Superior al  Magistraturii a cererilor de numire în functia

de judecator a unui numar  considerabil de procurori.

"Uneori, modul de solutionare a acestor cereri nu a tinut cont, de o  maniera obiectiva, de nevoile reale de

functionare a unitatilor de  parchet de unde proveneau respectivii procurori, ceea ce a dus la o  acutizare a

problemelor de personal. Astfel, în cursul anului 2023, au  fost numiti în functia de judecator un numar de 29 de

procurori", a  explicat Florenta.

*absorbtia scazuta de noi procurori, prin modalitatile specifice de  intrare în magistratura, aspect care a facut

imposibila înlocuirea  resursei umane care a parasit sistemul.

Astfel, în cursul anului 2023, au intrat în sistem un numar de doar 40 procurori.
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În continuare, procurorul general a enumerat câteva solutii pentru  remedierea situatiei privind deficitul de

personal existent la nivelul  Ministerului Public.

Solutii externe care implica cooperarea inter-institutionala:

*dinamizarea procesului de intrare în profesie de noi procurori, prin  organizarea de catre Consiliul Superior al

Magistraturii a concursurilor  necesare, în acord cu nevoile identificate la nivelul Ministerului  Public;

*evitarea organizarii de noi concursuri de promovare pe loc, chiar si  ulterior anului 2026, pâna la stabilizarea

schemelor de personal la  unitatile de parchet ierarhic superioare;

*asigurarea unei stabilitati legislative în privinta legilor de  organizare a sistemului judiciar, care sa estompeze

îngrijorarile  privind posibile schimbari legate de statutul profesional.

Solutii interne:

*utilizarea mai eficienta a institutiei delegarii si asigurarea unui  just echilibru între nevoile de personal ale

unitatilor de parchet si  cele ale structurilor specializate;

*promovarea unor modificari legislative care sa permita, în anumite  conditii, suspendarea temporara a activitatii

unitatilor de parchet de  pe lânga judecatorii unde se înregistreaza imposibilitatea ocuparii  posturilor de procuror

de o perioada lunga de timp;

*finalizarea în cursul anului 2024 a unui proiect de act normativ, care  sa poata fi înaintat Ministerului Justitiei si

prezentarea în spatiul  public a argumentelor care stau la baza unui atare proiect, referitor la  necesitatea

reorganizarii parchetelor de pe lânga judecatorii.

În prezent, exista 176 de parchete de pe lânga judecatorii, fiind  întâlnite situatii anormale ca pe o distanta de sub

60 de km sa  functioneze 3 astfel de parchete.

"Numarul mare de parchete locale genereaza, pe de o parte, o problema  acuta de asigurare a ocuparii schemei de

personal si de stabilizare a  procurorilor, iar pe de alta parte, dificultati logistice majore, legate  de necesitatea

asigurarii unor sedii adecvate activitatii unitatilor de  parchet si resurse materiale sporite. Solutia parchetului unic

ar crea  premisele pentru echilibrarea volumului de activitate, alocarea justa,  pe criterii obiective, a resurselor

materiale si umane, precum si  reducerea numarului functiilor de conducere si asigurarea corelativa a  continutului

managerial al celor existente. De asemenea, s-ar crea  premisele unei specializari reale a procurorilor de la

parchetele de pe  lânga judecatorii în domenii de o importanta deosebita pentru societate  (audierea minorilor,

investigarea infractiunilor de mediu, a  infractiunilor contra libertatii sexuale, a infractiunilor informatice).  Masura

propusa s-ar încadra în trendul european, de scadere a numarului  instantelor si parchetelor si de concentrarea a

resurselor. Pentru a nu  afecta principiul stabilitatii de care se bucura procurorii, va avea  loc o mutare a lucrarilor

si dosarelor penale, iar nu a personalului,  care se va bucura de aceleasi drepturi ca în legislatia actuala", sunt 

propunerile procurorului general de remediere a deficitului de personal  la parchete.
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